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هرســاله بازدید مســافران نوروزی و گردشگران از اماکن 
تاریخی و جاذبه های گردشگری فارس نه تنها سودی برای 
استان بخصوص شهر توریستی شــیراز ندارد بلکه درآمد 
حاصل از بلیت فروشــی ها هم به تهران می رود و مسئولان 
اســتان باید بعد از مدت ها چانه زنی با مشقت های فراوانی 
درصدی از ایــن درآمد را پس بگیرند.به گــزارش ایلنا از 
شیراز در نوروز 1401 حدود 1 میلیون و 470 هزار نفر از 
اماکن گردشکری استان فارس بازدید کردند، اگر احتساب 
هر بلیت به طور متوسط حدود 5 هزار تومان باشد متوجه 
می شــویم که در آمد فارس از بلیت فروشــی های اماکن 
تاریخــی و گردشــگری  تنها 7 میلیــارد و 500 میلیون 
بوده اســت که این رقم نه تنها عایدی برای اســتان ندارد 
بلکــه متاســفانه در بعضــی از مواقع شــاهد قطع کردن 
برق مکان هایی مانند حافظیه هســتیم.رئیس کمیسیون 
گردشگری اتاق بازرگانی فارس در گفت و گو با ایلنا با بیان 
اینکه قطعا باید در آمد حاصل از فروش بلیت مجموعه های 
گردشــگری در اســتان هزینه شــود، می گوید: متاسفانه 
بودجه ای که به تهران می رود ذوب می شــود و از این مبلغ 
دیگر عایدی مناســبی به اســتان فارس نمی رسد.سهراب 
شــرفی در گفت و گو با ایلنا با بیان اینکه مسئولان استان 
بایــد آن قدر تلاش کنند تا بتواننــد درآمدهای حاصل از 
بلیت فروشی را از تهران به شیراز انتقال دهند ، می افزاید: 
در صورتی که درآمد حاصل از بلیت فروشی صرف نگهداری 
و تعمیرات آن ها شــود شاهد تاثیرات و اتفاقات بهتری در 

گردشگری و اماکن توریستی استان خواهیم بود.
رئیس کمیســیون گردشگری اتاق بازرگانی فارس با اشاره 
به اینکه تورم زیــاد و تزریق قطره چکانی اعتبار به اماکن 
گردشــگری اســتان مشــکلاتی را برای نگهداری اماکن 
تاریخی ایجاد می کند، می گوید: شــیوع کرونا سبب شد تا 
وضعیت گردشــگری در کشور و استان در دو سال گذشته 
حبس شــود و ترکیدن حباب گردشگری در نوروز امسال 
باعث ورود ســیل گردشگران به فارس و شیراز شد.شرفی 
با اشــاره به اینکه نوروز 1401 یک ســال استثنایی برای 
گردشــکری استان فارس و شــیراز بود می افزاید: اما ذکر 
این نکته ضروری اســت که در ایــن بخش نه زیاد باید به 
وضعیت گردشــگری غره شویم و نســبت به این موضوع 
بی خیال باشــیم.وی با اشاره به اینکه قطعا نداشتن برنامه 
برای افزایش جاذبه  های گردشــگری در اســتان و ایجاد 

انگیزه نکردن برای گردشگران در سال های آینده وضعیت 
گردشــگری را راکد تر خواهد کرد، خاطر نشــان می کند: 
نباید در خواب گردشــگری سال جاری در غفلت بمانیم و 
از ایجاد تغییر در بخش گردشگری بی توجهی کنیم و این 
در حالی است که اداره کل میراث فرهنگی استان باید هر 
ساله جاذبه های بیشتری را به جذابیت ها و زیر ساخت های 

بخش گردشگری استان اضافه کند.
سرپرســت اداره کل میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری فارس با بیان اینکه تعداد یک میلیون و 470 
هزار نفر گردشگر در ایام نوروز از اماکن گردشگری استان 
فارس بازدید کردند می گوید: از این تعداد حدود 470 هزار 
نفر از حافظیه، 285 هزار نفر از تخت جمشید، 249 هزار 
نفر از مجموعه سعدی، 147 هزار نفر از ارگ کریم خان و 
حدود 138 هزار نفر هم از مجموعه پاسارگاد و آرامگاه قبر 

کورش بازدید کردند.
ســید مؤید محســنی نژاد در گفت و گو با ایلنا با اشــاره 
به اینکــه میزان بلیت فروشــی ها پاســخگوی نگهداری 
مجموعه هایی مانند حافظیه، سعدیه، تخت جمشید و ..... 

نیست می افزاید: ذکر این نکته ضروری است که مسافران 
و گردشگران از مجموعه هایی مانند حمام وکیل و مجموعه 
زندیه هم به خوبی استقبال می کنند و این در حالی است 
که وجود آثار و جذابیت های گردشگری در فارس به مراتب 
نیازمند اعتبارات بیشتری است.سرپرست اداره کل میراث 
فرهنگی فــارس با بیان اینکه اعتباراتی که از وزارتخانه به 
اداره میــراث فرهنگی اختصاص پیدا می کند کفاف اماکن 
جهانی و گردشگری استان را نمی دهد می گوید: در همین 
راستا بعضی از پروژه های گردشگری استان و شیراز را مانند 
باغ موزه مشاهیر و ..... را برای توسعه و ایجاد جاذبه جدید 
به بخش خصوصی واگذار کردیم.سرپرست اداره کل میراث 
فرهنگــی فارس در ادامه با اشــاره به اینکه قطعا بعضی از 
پروژه هــا مانند بخش فرهنگی به همت ســرمایه گذاران 
بخش خصوصی انجام شــد ادامه می دهد: قطعا در تلاشیم 
تا فاز یک پروژه باغ مشاهیر را تا پایان سال جاری به بهره 
برداری برسانیم.محســنی نژاد با اشاره به اینکه درآمد های 
حاصل از بلیت فرشــی اماکن گردشگری فارس به استان 
واریز می شــود ، بیان می کند: اما ذکــر این نکته ضروری 

اســت که درآمد حاصل از بلیت فروشی خیلی زیاد نیست 
و در همین راســتا وزارتخانه علاوه بر این هزینه اعتبارات 

بیشتری را به ما اختصاص می دهد.
رئیس مجمع نمایندگان فارس با اشاره به اینکه دولت باید 
نگاه مدیریت به گردشــگری ایران و اســتان فارس داشته 
باشــد نه نگاه تصدی گری می گوید: ورود بخش خصوصی 
به گردشــگری باعث می شود تا درآمد این صنعت افزایش 
یابد و این در حالی اســت که این مهم ســبب بهتر اداره 
شدن اماکن گردشگری و جذابیت های استان هم می شود.
علی رضا پاک فطرت در گفت و گو با ایلنا با اشاره به اینکه 
متاســفانه وزیر گردشــگری مصرف گرا است و برنامه ای 
برای تولید پول ندارد می افزاید: شوربختانه وزیر گردشگری 
همواره به دنبال مصرف کردن پول است و خلاقیتی در این 
باره از خود نشان نمی دهد.نماینده شیراز و زرقان با اشاره 
به اینکه تا زمانی که دولت به این نتیجه نرسد که صنعت 
گردشگری می تواند جایگزین مناسبی برای صنعت نفت و 
گاز باشد نمی توان انتظار رونق در این بخش داشته باشیم 
می افزاید: ذکر این نکته ضروری است که اشتغالزایی یکی 
از موارد مهم در بخش گردشگری است.پاک فطرت با اشاره 
به اینکه دلیلی ندارد که درآمد حاصل از اماکن گردشگری 
فارس به خزانه و پایتخت برود می گوید: قطعا بازگشت 30 
درصد از درآمد گردشگری فارس از خزانه باعث می شود تا 

وضعیت گردشگری برای مسئولان بی اهمیت شود.
رئیــس مجمع نمایندگان فارس با بیــان اینکه اختصاص 
درآمد گردشگری به استان باعث می شود تا استان ها برای 
جذب توریست بیشــتر با هم به رقابت بپردازند می گوید: 
قطعا این مهم سبب افزایش ساعت بازدید کنندگان اماکن 
گردشگری می شود و این در حالی است که در کجای دنیا 
افراد ساعت ها برای فعالیت 8 ساعته اماکن گردشگری در 
صف های طولانی منتظر بمانند.نماینده شــیراز و زرقان با 
اشاره به اینکه باید بپذیریم که ایران کشوری توریست پذیر 
نیســت می گوید: با توجه به اینکه بسیاری از گردشگران 
آرزو دارنــد به ایران بیایند اما نتوانســتیم در ســال های 

گذشته استقبال مناسبی از آن ها داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکه شــوربختانه استان فارس در بخش 
گردشــگری ضعیف اســت می افزاید: قوی نبــودن مدیر 
کل میراث فرهنگی اســتان هم از دیگر ضعف های بخش 

گردشگری در فارس به شمار می رود.

رکورد تولید کک خشکهیچ؛ سهم اماکن گردشگری فارس از مسافران نوروزی
 در ذوب آهن اصفهان شکسته شد

گروه شهرســتانها: کارکنان ســخت کوش مدیریت تولیــدات کک و مواد 
شیمیائی ذوب آهن اصفهان با کمک همکاران در دیگر مدیریت های شرکت در 
ســال 1400 که با نام سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نامگذاری شده 
بود، توانستند علیرغم وجود موانع زیادی از قبیل محدودیت تامین آب، تامین 
مواد اولیه و قطعات ناشــی از تحریم های ظالمانــه، وجود بیماری کرونا و ... با 
ثبت تولید 12230۶2 تن کک خشک رکورد تولید این محصول را ارتقاء دهند.
مدیر تولیدات کک و مواد شــیمیائی شــرکت با اعلام این خبر، گفت: برنامه 
تولید کک خشــک در سال 1400 به مقدار 1200000 تن تعریف شده بود و 
همچنین رکورد قبلی تولید کک مربوط به سال 1398 به مقدار 1213۶85 تن 
بود که با ثبت این رکورد مقدار 9377 تن به رکورد قبلی اضافه شد و 230۶2 

تن نیز بیشتر از برنامه تولید، کک خشک تولید گردید.
محمد علی علایی، افزود: این مهم نشان از بلوغ کاری، مسئولیت پذیری و تبلور 
همکاری و کار تیمی است که نتیجه آن غرور و سربلندی برای کارکنان بخش 
تولیدات کک و مواد شــیمیایی و دیگر همکاران در ذوب آهن اصفهان اســت. 
اینجانــب این موفقیت را به خانواده بــزرگ ذوب آهن اصفهان تبریک عرض 
نموده و امیدوارم با یاری خداوند متعال و همت و تلاش هر چه بیشتر بتوانیم 

در مسیر بهبود، تعالی و کسب تولید بیشتر گام برداریم.
وی افزود: به دلیل عدم توازن تولید و مصرف زغال ســنگ در کشــور و عدم 
سرمایه گذاری در معادن زغال سنگ، تامین زغال به یکی از چالش های بسیار 
جدی در ذوب آهن اصفهان شــده تبدیل شده است، به همین خاطر در شروع 
ســال 1401 مجبور به کاهش تولید از این بابت شدیم که امیدواریم با کمک 
مســئولین دلسوز کارخانه و کشــور بتوانیم پس از تامین زغال، کاهش تولید 
را جبــران و رکورد های بالاتری را کســب نماییم.علایی افزود: لازم می دانم از 
حمایت های مدیر عامل، معــاون بهره برداری، معاون خرید که به حق در این 
شــرایط توانســتند زغال مورد نیاز کارخانه را تامین نمایند و همچنین دیگر 
معاونت ها و مدیریت ها و به ویژه تلاشگران بخش تولیدات کک و مواد شیمیائی 

که جهت کسب این رکورد تلاش نمودند، تشکر و قدردانی نمایم.

شکستگي خط انتقال آب
 ايستگاه پمپاژ خاتونجان ارومیه تعمیر شد 

گروه شهرستانها - سمیه جعفری: مدیر امور آب و فاضلاب ارومیه از تعمیر 
خط انتقال آب ایســتگاه پمپاژ خاتونجان ارومیه خبر داد.ســعید کامیاب فر با 
بیان اینکه شکستگي خط انتقال 500 چدني موجود در داخل محوطه ایستگاه 
پمپــاژ خاتونجان اتفاق افتاده بود، اظهار کــرد: عملیات تعمیر از طریق اکیپ 
شــرکت مهرآوربتن غرب و با نظارت مستمر کارشناسان بهره برداري امور آب 
و فاضلاب ارومیه با اســتفاده از یک کلمپ و بدون بروز هرگونه افت فشار و یا 

قطعي آب در محدوده تحت پوشش اعلامي انجام شد.
وي با بیان اینکه این ایســتگاه پمپاژ محلات و خیابان هاي اطراف ســه بلوار 
شــهید رجایي، ولیعصر و ابوذر را تحت پوشــش قرار داده بود، خاطر نشــان 
کرد: تانکرهاي آبرساني به صورت آماده باش جهت ارائه خدمات به مشترکین 

محترم در مناطق شامل احتمال قطعي و افت فشار آب مستقر شده بودند.

تخلیه و بارگیری بیش از ۳,۳ میلیون تن کالا 
در بنادرودريانوردی امیرآباد در سال ۱۴۰۰ 

  گروه شهرستانها: مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد از تخلیه و بارگیری 
بیش از 3,3 میلیون تن کالا در بنادر امیرآباد و نکا در ســال گذشته خبر داد.
محمدعلی اصل سعیدی پور میزان تخلیه و بارگیری کالا در بنادر امیراباد و نکا 
را در سال گذشته 3 میلیون و 323 هزار تن عنوان کرد  که در مقایسه با سال 
99 ، رشــد 27 درصدی را نشان می دهد، که از این میزان یک میلیون و 900 
هزار تن مربوط به تخلیه و یک میلیون و 423 هزار تن شامل بارگیری می باشد.

سعیدی پور در ادامۀ تبیین عملکرد بندرامیرآباد در سال گذشته به رشد 228 
درصدی میزان ترانزیت خارجی کالا از این بندر به کشورهای حوزه CIS اشاره 
و در ســال جدید بر ضرورت هم افزایی بیشتر با کشورهای حوزه دریای خزر 
جهت ترانزیت کالا به کشورهای شرق آسیا ، حاشیه جنوبی خلیج فارس و اروپا 
از طریق بندرامیراباد تأکید کرد.این مقام مسئول در تشریح اهداف بندرامیرآباد 
در ســال جدید، افزایش میزان جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی به میزان 
7 هزار میلیارد ریال و توسعه دولت الکترونیک از طریق راه اندازی مانیتورینگ 
کشتی ها را از مهمترین برنامه های این بندر در بخش بندری برشمرد و بر ارتقاء 
توان عملیاتی بندر با ســاماندهی محوطه دپوی کالاها و کاهش سرویس تایم 

عملیات تخلیه و بارگیری کالا تأکید کرد.
مدیرکل بنادرودریانوردی امیرآباد همچنین هوشمندسازی علائم کمک ناوبری 
، افزایش ســطح ایمنی دریانوردی در آبراه هــای تحت حاکمیت بندر و ارتقاء 
سطح پیشــگیری و مقابله با آلودگی محیط زیست دریایی ناشی از شناورها و 
تاسیسات بندری را بخشــی از مهم ترین اهداف دریایی بندرامیرآباد در سال 
1401 برشــمرد.مدیرکل بندرامیراباد در پایان ابراز امیدواری کرد با متناسب 
سازی ظرفیت فعلی بندرامیرآباد با بازار کشورهای حاشیه دریای خزر ، تا پایان 
ســال جاری شــاهد ارتقاء بیش از پیش فعالیت های اقتصادی در بندرامیرآباد 

باشیم.

راه اندازی 5 هزار طرح کارگاهی برکت 
در مناطق محروم

بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام از راه اندازی 5 هزار طرح کارگاهی خرد 
و کوچک در مناطق محروم کشور خبر داد.معاون توسعه اشتغال اجتماع محور 
بنیاد برکت در تشــریح اقدامات جدید این بنیاد در حوزه اشــتغال زایی گفت: 
در سال 1401به عنوان ســال »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« راه اندازی 
5 هزار طرح کارگاهی خرد و کوچک در مناطق محروم و روســتایی کشور در 
دستور کار است که از جمله اقدامات جدید بنیاد برکت در حوزه ایجاد اشتغال 

به شمار می رود.
مرتضــی نیازی ادامــه داد: پیش بینی می کنیم در هر ایــن کارگاه ها بین 5 تا 
10 نفر به شکل مستقیم و غیرمســتقیم مشغول به کار شوند و راه اندازی این 
5 هزار طرح کارگاهی خرد و کوچک ایجاد اشــتغال برای حداکثر 50 هزار نفر 
را به دنبال خواهد داشــت.وی درباره میزان سرمایه گذاری برای راه اندازی این 
طرح های کارگاهی خرد و کوچک خاطرنشــان کرد: حجم کل سرمایه گذاری 

برای ایجاد 5 هزار طرح کارگاهی خرد و کوچک 25 هزار میلیارد ریال است.
نیــازی تاکید کرد: ایــن کارگاه های خرد و کوچک علاوه بر ایجاد اشــتغال و 
تولید، می توانند طرح های اجتماع محور کوچک و خانگی را نیز پشتیبانی کنند.

معاون توسعه اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت با اشاره به فعالیت تسهیل گران 
این بنیاد گفت: امســال نیز 850 مجری و تسهیل گر بنیاد در مناطق محروم و 
روستایی کشور اقدام به شناسایی متقاضیان اشتغال و معرفی شان برای دریافت 

تسهیلات می کنند.
به گفته نیازی، 1۶ هزار روســتا و 800 شــهر در سراسر کشور تحت پوشش 
فعالیت های اشتغال زایی بنیاد برکت در سال 1401 قرار دارند.وی یادآور شد: 
بنیاد برکت تا پایان ســال گذشــته 180 هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور 
را در مناطق محروم و کم برخوردار کشــور عملیاتی کرده است. معاون توسعه 
اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت افزود: حجم سرمایه گذاری برای راه اندازی این 
تعداد طرح اشــتغال زایی، بالغ بر 200 هزار میلیارد ریال بوده و زمینه اشتغال 

برای 540 هزار نفر را به طور مستقیم و غیرمستقیم فراهم کرده است.

خسارت ۲۲۰۰ میلیاردی تگرگ و سرمازدگی
 به باغات زردآلوی شاهرود

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان شاهرود گفت: سرمازدگی به باغات زردآلو این 
شهرستان خسارت زد.عباسعلی نهاردانی در جمع خبرنگاران به میزان خسارت 
وارد شــده به باغات زردآلوی این شهرستان اشاره و اظهار کرد: مجموع باغات 
آســیب دیده از سرما 3 هزار و ۶00 هکتار است.وی با اشاره به میزان خسارت 
وارد شده به کشاورزان شاهرودی اضافه کرد: مجموع خسارت وارده به باغداران 

نیز 2 هزار و 2۶0 میلیارد ریال است.
مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان شاهرود خاطرنشــان کرد: میزان آسیب به 
باغات بین 35 تا 45 درصد است.شهرســتان شــاهرود از مهمترین قطب های 
تولید زردآلو در کشور است.در زوزهای اخیر بارش تگرگ در شهرستان شاهرود 
به بخش زیادی از باغ های این شهرستان و از جمله به باغ های زردآلو در بسطام 

و شاهرود آسیب جدی وارد کرده است.

اخبار کوتاه

معــاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان گفت: در 20 سال اخیر هیچ 
حقابه ای برای تالاب گاوخونی رها نشــده است.به گزارش 
تسنیم، حســین اکبری گفت: تالاب بین المللی گاوخونی 
به دلیل عدم تامین حقابه های زیســت محیطی از ســوی 
وزارت نیرو متأسفانه در شــرایط بحرانی و خشکی کامل 

قرار گرفته است. 
با وجود مکاتبات و موارد مطروحه در جلســات در سطوح 
ملی و اســتانی مبنی بر ضرورت تأمین حقابه های زیست 
محیطــی هیچگونه آبی در ســال های اخیــر برای تالاب 
رهاسازی نشده و البته خشکسالی بسیار شدید سال 1400 
هم مزید بر علت بوده.  او می گوید: از سوی دیگر رهاسازی 
بخشــی از حقابه تالاب متناسب با ذخایر سد و تحویل در 
ایستگاه شاخ کنار، با توجه به اینکه امسال میزان بارش ها 
در سرشاخه های سد زاینده رود در سال آبی 1400-1401 
نسبت به ســال قبل افزایش چشــمگیر داشته و حتی از 
میانگین دراز مدت بیشتر بوده، از دیگر موارد حائز اهمیت 

اســت. همانطور که شاهد رهاســازی آب برای کشاورزی 
شرق اصفهان در دو مرحله بهمن 1400 و فروردین 1401 

هستیم.
مطابق با پایش های میدانی و تحلیل تصاویر ماهواره ای در 
حال حاضر  حدود 99 درصد ســطح تالاب خشــک است 
و فقط لایه های زیر ســطحی رطوبت کمــی دارد و به جز 
چند لکه بســیار کوچک در ناحیه شمالی و نزدیک مصب 
هیچگونه آبی در ســطح که پذیرای پرندگان آبزی باشــد 

وجود ندارد.
 اســتمرار این وضعیت به ســرعت پهنه وسیع تالاب را به 
آستانه بســیار خطرناک تبدیل شدن به کانون گرد و غبار 
بسیار زیانبار ســوق می دهد. تالاب گاوخونی اهمیت ویژه 
فرا اســتانی، ملی و بین المللی دارد که کارکرد های متنوع 

و خدمات ارزشــمند اکوســیتمی تالاب گاوخونی در مرکز 
کشور و در مقابل غبارخیزی و مخاطرات زیست محیطی، 

بهداشتی و اقتصادی - اجتماعی جدی است.
معــاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان معتقد است پیش نیاز اصلی 
تأمین حقابه، تغییر نگرش ها، احساس مسئولیت اجتماعی 
و همکاری و هم افزایی دســتگاه های اجرایی ذیربط است 
و ضروری اســت تا مردم شــریف و اصناف در توجه ویژه 
به ملاحظات زیســت محیطی و توســعه پایــدار و تأمین 
حقابه های محیط زیســت و حرکت در مســیر احیاء برای 

نجات تالاب گاوخونی توجه و تلاش کنند.
او می گوید: از سویی ســناریو های مختلف و دقیقی برای 
تأمین حقابه ها در شــرایط مختلف پربارشی، نرمال و کم 

بارشــی ارائه شده که بر اســاس آن در شرایط بارش های 
کمتر از نرمال نیز باید بخشی از حقابه های یادشده تأمین 
شــود و، چون در 20 ســال اخیر هیچگونه حقابه ای برای 
تــالاب رها نشــده در واقع تالاب گاوخونی عــلاوه بر نیاز 
سالیانه خود مجموع کسری این 20 سال را از وزارت نیرو 

طلب دارد.
اکبــری گفت: اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان 
اصفهان و ســازمان حفاظت محیط زیست کشور، پیرامون 
تأمیــن حقابه تالاب گاوخونی مکاتبات متعدد و مســتمر 
انجام داده و ایــن موضوع را در جلســات و کارگروه های 
مرتبط در ســطوح مختلف اســتانی و ملی مورد مطالبه 
قرار داده اســت.به گفته او در صورتی که حتی زمان های 
رهاسازی، آب تا سد رودشتین جاری بوده و از آنجا به بعد 
به کانال های کشــاورزی هدایت می شود و عملا هیچگونه 
آبی به تالاب نمی رسد و این جفایی آشکار در حق استمرار 
جریان رودخانه از ســراب تا پایاب و تالاب بین المللی ثبت 

شده در کنوانسیون رامسر در 20 سال اخیر است.

در حالی که دسترسی به موقع و باکیفیت نان 
به عنوان یکی از پرمصرف ترین قوت مردم از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت اما این روزها و 
در مــاه مهمانی خدا صف های عریض و طویل 
نانوایی ها، مردم گلستان را بیش از پیش کلافه 
کرده است.به گزارش ایسنا، کیفیت پایین نان 
گله همیشگی گلســتانی ها بوده این در حالی 
است که نگارستان ایران از استان های پیشروی 
کشور در تولید گندم مرغوب است با این وجود 
به نظر می رســد دسترســی به نان مرغوب و 
باکیفیت برای مردم گلســتان به آرزوی دست 
نیافتنی تبدیل شده است.اما این روزها و در ماه 
مبارک رمضان که مصرف نان اهمیت بیشتری 
پیدا کرده آن چیزی که بیش از همیشه مردم 
را آزار می دهد انتظار طولانی آنها در صف های 
طویل نانوایی برای تهیه نان است این مسئله به 
جایی رسیده که حتی برخی از نانوایی ها، نان 
را جیره بندی کرده و تنها به تعداد مشخصی 
نان به مردم می دهند.از زمانی که قیمت برنج 
سر به فلک کشــیده مصرف نان افزایش پیدا 
کرده است و در این شرایط از مسئولان انتظار 
می رود مشکلات مربوط به حوزه نان را تدبیر 
کنند و با حل ریشــه ای مشکل، نگرانی ها را 
در جامعــه برطرف کنند، البته کیفیت پایین، 
کوچک شــدن نان و کاهش وزن آن مشــکل 
دیگری اســت که بسیاری از مردم از آن گلایه 
می کنند و معتقدند علل بروز بســیاری از این 
مشکلات ضعف مدیریتی و خلأ نظارتی است.
یکی از شهروندان در این باره می گوید؛ ما قبلا 
هــم در صف نانوایی می ایســتادیم اما به نظر 
می رسد الان نان جیره بندی شده است، بعد از 
ایستادن در صف طولانی، تنها پنج قرص نان 
به من می رســد که این تعداد کفاف خانواده 

هشت نفره ما را نمی دهد.
رئیس اتحادیه خبازان استان گلستان در این 

باره به خبرنگار ایسنا گفت: ما مشکل صف های 
طویل نان را قبل از عید نوروز احساس کردیم 
و یکی از علل آن، افزایش مســافران نوروزی 
بوده است چراکه براساس گزارش دستگاه های 
ذی ربط آمار مسافران نوروزی در سال جاری 
بــا افزایــش 50 درصدی همراه بوده اســت.
حمیدرضــا مقیمی ادامــه می دهــد؛ با وجود 
افزایش مسافران نوروزی، سرانه آرد اختصاص 
یافته به مســافران کافی نبود از طرفی گرانی 
قیمت نان و ماکارونی نیز در بروز این مشــکل 
بی تأثیر نیســت.وی با بیــان اینکه برخی از 
دامداران به جای علوفــه، نان تازه به دام های 
خود می دهند، تصریح کــرد: ارزان بودن نان 
نسبت به خوراک دام موجب شده تا دامداران 
برای خوراک دام از نان اســتفاده کنند و این 
مســئله نیز موجب تشــدید مشکل صف های 
طولانی در نانوایی ها شده است.رئیس اتحادیه 
خبازان استان گلستان می گوید؛ سهمیه هیچ 
یک از نانوایی ها در اســتان گلســتان کاهش 
نیافته اســت البته شــاید ســهمیه برخی از 
نانوایی هــا به دلیل تخلف کاهــش یافته و به 
نانوایی مجاور اختصاص داده شــود اما مسئله 
کاهش سهمیه آرد مطرح نیست.مقیمی اعتقاد 
دارد، سهمیه آرد نوروزی مسافران به مقدار کم 
تخصیص داده شد طوری که واحدهای خبازی 
در آن زمان به دلیل ترافیک مسافر پخت نان 
بیشــتری داشتند و این مسئله موجب شده تا 
از سهمیه روزهای دیگر آنها کاسته و به پخت 
نان در نوروز افزوده شــود. وی در پاسخ به این 
پرسش که برای رفع این مشکل چه اقداماتی 
در دســتور کار دارید، توضیح داد:بازدیدهای 
ما روزانه مســتمر و نامحســوس شــده است 
تــا نانوایی ها تخلــف نکنند و یا دامــداران از 
اســتفاده نان برای خوراک دام پرهیز کنند و 
نان با حجم زیاد به سوپرمارکت ها داده نشود. 

رئیس اتحادیه خبازان استان گلستان به زمان 
بندی پخت نان در ماه مبارک رمضان اشــاره 
کرد و افزود: در حــال حاضر نانوایی هایی که 
ســهمیه های بالاتری دارند یک سوم پخت را 
صبح انجام می دهنــد و مابقی پخت نان را از 
ظهر شروع می کنند و تا نیم ساعت قبل از اذان 
مغرب ادامه می دهند، نانوا باید تا دو ســاعت 
قبل از اذان نان روغنی نداشته باشد و تنها نان 
معمولی پخت کند، همچنین نانوایی هایی که 
ســهمیه کمتری دارند در ماه رمضان صبح ها 
پخت ندارنــد و پخت نان را بــه ظهر به بعد 
موکول می کنند.به گفته مقیمی؛ در حالی که 
از ســال 1393 جمعیت بیشتر شده است اما 
هیچ گونه افزایش ســرانه ای مبنی بر افزایش 
ســهمیه آرد نانوایان اتفاق نیفتاده اســت.وی 
معتقد است؛ صف های طولانی نان تنها محدود 
به استان گلســتان نیست و در سایر استان ها 
هم دیده می شــود و یک علــت مهم بروز این 
مشکل انتخاب نان به عنوان خوراک دام توسط 
دامداران اســت.رئیس اتحادیه خبازان استان 
گلستان با بیان اینکه ما شرمنده مردم هستیم 
و صف های طولانی نان اتفاق قشنگی نیست، 
بیان می کند؛ نانوایان تمام تلاش خود را مبنی 
بر ارائه خدمت به مــردم خواهند کرد، گرچه 
ممکن اســت چند نفر اقدام به ســوء استفاده 

کنند که با آنها برخورد می شود.
مقیمی با اشاره به اینکه میزان تعلق سهمیه آرد 
به نانوایی ها بستگی به موقعیت مکانی نانوایی 
دارد، گفت: معمولاً سهمیه اختصاص یافته به 
نانوایی ها از هشــت تا 2۶ کیسه آرد است، ما 
در کمیته تخصیص ســهمیه ها را به جد مورد 
پیگیری قرار می دهیم و علاوه بر آن متخلفان 
هــم تعزیرات حکومتی معرفی می شــوند.وی 
از مردم خواســت درصورت مشاهده هر گونه 
تخلف در نانوایی ها، موارد را به ســامانه  135 

تعزیرات یا 124 سازمان صمت گزارش کنند، 
بیان می کند؛ یکی از علل شــلوغی صف های 
نانوایی تعطیلی خودســرانه برخــی نانوایی ها 
است که از مردم می خواهیم هر گونه تعطیلی 
خودســرانه نانوایی ها را به مــا گزارش کنند.
رئیس اتحادیه خبازان استان گلستان با اشاره 
به گله مندی شهروندان از کیفیت پایین نان، 
توضیــح داد: معمولاً نانــوا دخل و تصرفی در 
انتخاب نوع آرد نــدارد، در حال برنامه ریزی 
هســتیم که نانوا در انتخاب نوع آرد حق سهم 
داشته باشــد متأســفانه در حال حاضر حق 
انتخاب واحدهــای خبازی در انتخاب نوع آرد 

بسیار کم است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی گلســتان نیز 
در این باره بــه خبرنگار ایســنا می گوید؛ نه 
تنها ســهمیه آرد نانوایی ها نسبت به ماه قبل 
کم نشده است بلکه ذخیره مطمئن گندم در 
افشار  دارد.محمدرضا  استان گلســتان وجود 
با تأکید بر اینکــه در حال حاضر هیچ کمبود 
آردی در سطح استان گلســتان وجود ندارد، 
بیان کرد: در فروردین ماه امسال نیز 100 تن 
آرد مازاد در قالب سهمیه نوروز بین واحدهای 
خبازی استان گلستان توزیع شده است لذا در 
تأمین آرد مشــکلی نداریــم.وی با بیان اینکه 
برای رفع مشــکلات مربوط به نان جلســات 

متعددی را با مسئولان ذی ربط برگزار کردیم، 
افزود: به نظر می رســد نظارت ها از نانوایی ها 
نســبت به گذشــته به خوبی انجام نمی شود 
که تقویت نظارت مردمی در دســتور کار قرار 
گرفت در همین راستا تمامی واحدهای خبازی 
استان گلستان مکلف شدند که اطلاعات روزانه 
مربوط به نانوایی خود را در بنر متحدالشکلی 
درج کننــد، همچنین شــماره تماس 124 و 
135 و فرمانــداری گرگان برای ارائه انتقادات 
و پیشنهادات مردم در این بنر درج شده است.
افشار معتقد اســت، هیچ تغییری در سهمیه 
آرد رخ نداده اما اگر نظارت ها بیشــتر شــود 
تا حدودی این مشــکلات برطرف می شــود، 
گرچــه مصرف نان به دلایــل متعدد از جمله 
گرانی برنــج افزایش یافته اما اگر آردی که به 
واحدهای خبازی اختصاص می یابد پخت شود 
و تنها به مصرف انســان برسد مشکلی در این 
زمینه ایجاد نمی شــود.مدیرکل غله و خدمات 
بازرگانی گلستان با بیان اینکه یکی از تخلفات 
مهم که از واحدهای خبازی گلســتان گزارش 
می شــود تعطیلی خودســرانه اســت، تأکید 
می کند؛ تعطیلی خودســرانه برخی واحدهای 
خبازی بی نظمی هایی را در استان ایجاد کرده 
و اگر این موارد رعایت شود مشکلی در پخت و 

توزیع نان ایجاد نمی شود.

پس از گذشــت 7 ســال از کلنگ زنی پروژه تقاطع غیر 
هم ســطح آذربایجان این پروژه از پیشــرفت فیزیکی 7۶ 

درصدی برخوردار است.
به گزارش ایلنا،بیســتم مهرماه ســال 93 بود که   کلنگ 
احداث پروژه تقاطع غیرهمســطح آذربایجان در ارومیه به 
زمین زده  شد شهردار وقت محمد حضرت پور مدت زمان 
اجــرا و بهره براداری کامل از این پروژه را یکســال عنوان  
کرد این درحالی اســت که با گذشــت 7 سال نه تنها این 
پروژه به پایان نرســیده بلکه طولانی شــدن روند اجرای 
آن باعث ایجاد ترافیک ســنگین در مســیرهای زیرگذر 
پل شــده و نارضایتی شــهروندان را به دنبال داشته است.
عملیــات اجرایی این پروژه که در حال حاضر از 7۶ درصد 
پیشــرفت فیزیکی برخوردار است، راکد مانده و اقدام قابل 

توجهــی در آن صورت نگرفته اســت.با توجه به تاخیر در 
روند اجرای پروژه، رئیس کل دادگستری استان با همراهی 
دادســتان و رئیس شورای شهر ارومیه از این پروژه بازدید 
و تاکیــد کرد: با هرگونه تضییع حقــوق بیت المال در این 
پروژه برخورد قانونی می شــود .به گفتــه عتباتی در هفته 
جــاری ضمن برگزاری جلســه ای با حضور کارشناســان، 
پیمانکار پروژه، شــهردار و رئیس شورای شهر ارومیه برای 
رسیدگی به موانع و مشکلات پروژه؛ در جلسات کارشناسی 

صورت وضعیت پرداختی ها بررسی خواهد شد.
ناصر عتباتی رئیس کل دادگســتری استان در حاشیه این 
بازدیــد در گفت و گو با خبرنــگار ایلنا، بیان کرد: با توجه 
به اینکه در برخی از پروژه های مدیریت شهری شاهد یک 
رکود و اطاله در روند اجرای پروژه ها هســتیم با بررسی و 

پیگیری هایــی که از باب پیگیری حقوق عامه و حفظ بیت 
المــال که مطالبه تک تک شــهروندان چه در مرکز و چه 
در سطح استان است ورود دستگاه قضایی به این پروژه ها 

ضروری است.
عتباتی با انتقاد از کندی کار در پروژه های عمرانی شــهر 
ارومیه افزود: یکی از این پروژه های نا تمام، همین مجموعه 
معطل پــل آذربایجان بــا تقاطع های مختلــف و متعدد 
اســت که با ارتباط شــمال به جنوب استان و تسهیل در 
روند ترافیک شــهری می تواند بسیار تاثیر گذار باشد ولی 
متاســفانه شاهد هســتیم که کار اجرایی آن تعطیل شده 
و اگر هم کاری انجام می پذیرد کار قابل توجهی نیســت.
رئیس کل دادگستری اســتان تاکید کرد: دستگاه قضایی 
اســتان از همه اقدامات عمرانی و اجرایی مدیریت شهری 

در راســتای خدمت به شهروندان پشــتیبانی های قضایی 
خوبی دارد در این خصوص نیــز با ورود خود در قدم اول 
کمک خواهد کرد که این پروژه با سرعت بیشتر با فازهای 
مشــخص پیش رود. وی افزود: در کنار ایــن امر قطعا بًا 
بررســی های کارشناسانه ای که انجام خواهد پذیرفت، اگر 
در روند اجرای این پروژه چه در مدیریت گذشته و چه در 
مجموعه های فعلی تضییع بیت المال صورت گرفته باشد یا 
عدم ثبت پرداختی ها و نامتناسب بودن صورت وضعیت ها 
از ناحیــه هر مجموعه ای که باشــد چه مجموعه مجری، 
چه نظارتی و چه مدیریت شــهری پرونده های لازم در این 
خصوص تشــکیل و با افرادی که باعث شــده اند پروژه به 
این مرحله برسد و مدت طولانی معطل شود، برخوردهای 

قانونی لازم صورت خواهد پذیرفت.

رهاسازی آب به نام تالاب، به کام ديگران

۹۹ درصد سطح تالاب گاوخونی خشک است

خبازان در جیره بندی نان از دولت پیشی گرفتند

کلافگی مردم از شلوغی نانوايی ها در گلستان

پس از گذشت 7 سال

پروژه تقاطع غیر هم سطح آذربايجان در ارومیه هنوز ناتمام است!


